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 OR.0002.6.2021 

Protokół z obrad 

XXXIII.2021 Sesji Rady Gminy Kowala 

z dnia 30 lipca 2021r. 

 

XXXIII.2021 Sesja VIII kadencji odbyła się w świetlicy Szansa przy budynku Urzędu Gminy w Kowali ze 

względu na konieczność zapewnienia odpowiednich odległości między zgromadzonymi w związku  

z epidemią koronawirusa. Sesję rozpoczęto o godz. 09:00. 

Przewodniczący Rady Gminy Kowala Dariusz Chruślak otworzył XXXIII Sesję. Przywitał przybyłych 

Radnych, Pana Dariusza Bulskiego - Wójta Gminy Kowala, Panią Alinę Szczęśniak- Sekretarz Gminy 

Kowala, Pana Waldemara Trelkę- Starostę Radomskiego. Przewodniczący powitał również Panie  

i Panów Sołtysów, przybyłych gości oraz mieszkańców oglądających sesję online.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak stwierdził, iż w obradach uczestniczy 12 radnych, co stanowi quorum 

zdolne do podejmowania proponowanych uchwał.  3 Radnych nieobecnych (Radny Marcin Jakubiak, 

Radna Jolanta Pszczoła, Radny Krzysztof Farbiś) 

Ad.2. Przyjęcie porządku obrad. 

1. Otwarcie XXXIII.2021 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z XXXII sesji Rady Gminy Kowala z dnia 11 czerwca 2021 roku. 
4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 
5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 
trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
6. Podjęcie uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w Statucie Gminnej Biblioteki Publicznej  
w Kowali-Stępocinie. 
7. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie własności nieruchomości w drodze 
komunalizacji mienia Skarbu Państwa. 
8. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie własności nieruchomości w drodze 
komunalizacji mienia Skarbu Państwa. 
9. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie własności nieruchomości w drodze 
komunalizacji mienia Skarbu Państwa. 
10. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie własności nieruchomości w drodze 
komunalizacji mienia Skarbu Państwa. 
11. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 
nieruchomościach stanowiących własność Gminy Kowala oznaczonych w ewidencji gruntów jako 
działki numer: 336/11 i 624 położone w obrębie Trablice, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja 
S.A. 
12. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia "Wieloletniego Programu Gospodarowania 
Mieszkaniowym Zasobem Gminy Kowala na lata 2021 - 2026". 
13. Podjęcie uchwały w sprawie zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład 
mieszkaniowego zasobu Gminy Kowala. 
14. Podjęcie uchwały w sprawie wzniesienia pomnika poświęconego ofiarom Zbrodni Katyńskiej 
1940 r. z terenu Gminy Kowala Stefanowi Zbigniewowi Czarnieckiemu i Jakubowi Dygasowi . 
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15. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji.  
16. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia pomiędzy Gminą 
Kowala a Gminą Wolanów w sprawie warunków współdziałania Gminy Kowala i Gminy Wolanów 
w zakresie konserwacji oświetlenia ulicznego w m. Kończyce- Kolonia w Gminie Kowala i w m. 
Młodocin Większy w Gminie Wolanów. 
17. Podjęcie uchwały w sprawie zawarcia porozumienia pomiędzy Gminą Miasta Radom,  
a Powiatem Radomskim, Gminą Kowala oraz Gminą Wolanów w zakresie współfinansowania 
inwestycji polegającej na budowie odcinka drogi łączącej drogę powiatową nr 3565W oraz ulicę 
Małcużyńskiego w Radomiu.  
18. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2021. 
19. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2021-2024.  
20. Sprawy różne. 
21. Zakończenie obrad. 

 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie porządek obrad. Rada Gminy głosowała:  

13 - głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 3 Radnych nieobecnych. 

 

Ad.3. Przyjęcie protokołu z XXXII sesji Rady Gminy Kowala z dnia 11 czerwca 2021 roku. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie przyjęcie protokołu z XXXII sesji Rady Gminy 

Kowala z dnia 11 czerwca 2021. Rada Gminy głosowała: 11 głosów za, 0 – głosów przeciw,  

1 – głos wstrzymujący, przy 3 Radnych nieobecnych. 

 

Ad. 4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że otrzymał pismo ze Starostwa Powiatowego z dnia 19 lipca 2021 

roku dotyczącego poprawy bezpieczeństwa na przejściach dla pieszych w miejscowości Kowala oraz 

dofinansowania przez Gminę Kowala remontu dróg powiatowych na terenie gminy w wysokości 

500 000 zł. (Pan Wójt Dariusz Bulski oczytał treść pisma). Na wspólnych Komisjach Stałych w dniu 

26.07.2021 r., zapadła decyzja, że do pierwszego zadania dot. przebudowy skrzyżowania  

w miejscowości Kowala, gmina niestety nic nie dołoży ponieważ nie posiada środków na ten cel. Co do 

inwestycji Radom-Gębarzów-Polany zostaną zabezpieczone na ten cel środki w budżecie na przyszły 

rok w wysokości 500 000 zł. Trzecia inwestycja przebudowa drogi Orońsko- Dąbrówka Zabłotnia- Ruda  

Mała, która jest planowana na 2023 rok będzie wsparta przez Gminę Kowala, ale w jakiej kwocie to 

jeszcze tego nie wiemy ponieważ jeszcze nie ma na tą drogę żadnego przedstawionego kosztorysu. Pan 

Wójt odczytał również odpowiedź na pismo, które było skierowane do radnej Agnieszki Rola w sprawie 

budowy chodnika w miejscowości Parznice Pan Wójt poinformował, że w poprzedniej jak i w tej 

kadencji gmina współfinansuje pewne działania powiatu, na pewno do budowy chodnika gmina może 

się dołożyć, ale utrzymanie tego chodnika leży po stronie powiatu. Gmina w tej sprawie żadnej 

deklaracji nie może złożyć. Na terenie gminy Kowala jest wiele dróg gminnych, powiatowych czy 

Wojewódzkich. Jeśli gmina miałaby utrzymywać wszystkie chodniki na swoim terenie to na pewno 

finansowo by temu nie podołała. 
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Waldemar Trelka- Starosta Radomski poinformował, że jest usatysfakcjonowany tym, że gmina udzieli 

pomocy powiatowi w wysokości 500 000  zł.  Na terenie gminy Kowala już sporo się dzieje, jest 

realizowana inwestycja w miejscowości Rożki-Augustów, z którą nie ma żadnych problemów, udało się 

również dojść do porozumienia z PKP i do samych torów będzie wykonany chodnik, co poprawi na 

pewno bezpieczeństwo mieszkańców. Na tą inwestycję powiat uzyskał dofinansowane, dodatkowo 

gmina Kowala dołożyła swoje 10 % w kwocie 400 000 zł za co Pan Starosta serdecznie dziękuje. Po 

niedzieli jest w planach rozpoczęcie prac remontowych drogi od Kowali do Młodocina – jest to odcinek 

ok. 1 km.  Firma Budromost będzie wykonawcą tych robót,  dodatkowo jeśli mieszkańcy będą chcieli 

wykonać przepusty przy swoich działkach gdzie nie są zaprojektowane to muszą zakupić odpowiednią 

rurę, a wykonawcy taki przepust wykonają bezpłatnie.  

Starosta jeszcze raz potwierdził, że jest zadowolony z deklaracji Wójta Gminy co do wnoszonego 

wkładu finansowego, zapewne gmina tak jak i powiat planują złożyć trzy wnioski do Polskiego Ładu,  

a jak już wiemy nabór jest przedłużony do 15 sierpnia tego roku. Droga Radom-Gębarzów-Polany może 

nawet kosztować 38 milionów zł. Ponieważ powiat chciałby utrzymać nadal wysoki standard – ścieżka 

rowerowa, odwodnienia, szerokość jezdni, ale również w dwóch miejscach są zaprojektowane dwa 

doświetlone ronda (na skrzyżowaniu w Gębarzewie oraz na skrzyżowaniu z droga wojewódzką  

w Józefowie). Wymieniona droga jest w katalogu pięciu zadań, które powiat chce realizować przy 

pomocy dotacji, z Polskiego Ładu. Jeśli Powiatowi udałoby się uzyskać 35 % dofinansowania to kolejne 

zadania byłyby realizowane przez powiat bez kolejnych wkładów własnych gmin. Obecnie jest 

realizowana dokumentacja projektowa na drogę Dąbrówka Zabłotnia -Orońsko, na pewno w niedługim 

czasie będzie Pan Starosta chciał się spotkać z sołtysem i mieszkańcami, aby zobaczyć już wykonaną 

pracę przez projektanta. Na jesień jeśli taki nabór będzie to  powiat na tą drogę chciałby złożyć wniosek 

o dofinasowanie. Ale również należy pamiętać, że przy realizacji tej inwestycji, ale również innych 

należy wkupić grunty od mieszkańców na zasadzie specustawy, koszty z tym związane są kosztami 

własnymi powiatu radomskiego. Starosta poinformował, że był nabór na wnioski o poprawę 

bezpieczeństwa na przejściach dla pieszych. Powiat mógł złożyć tyle wniosków ile jest gmin w powiecie 

czyli 13. W sumie złożonych wniosków zostało 8, a na 5 powiat dostał dofinasowanie.  W tych 5 jest 

skrzyżowanie w Kowali, na którym znajduje się 4 przejścia dla pieszych, przewidywana kwota dotacji 

na to zadanie opiewa na około 800 000 zł. O tym czy powstanie w tym miejscu rondo zadecyduje 

wykonawca z którym powiat podpisze umowę. To zadanie będzie realizowane ze środków „Zaprojektuj 

i wybuduj”. Wykonawca będzie miał 12 miesięcy na wykonanie tej inwestycji, ale Starosta będzie się 

starał o przedłużenie czasu realizacji inwestycji, ponieważ potrzeba dużo czasu na wykonanie 

dokumentacji.  

Pan Starosta jeszcze raz wspomniał, o planowanych inwestycjach na terenie gminy Kowala oraz zwrócił 

się do Pana Wójta z zapytaniem, czy nadal podtrzymuje decyzje o pomocy dla powiatu w kwocie 
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500 000 zł. Jeśli tak to w niedługim czasie zostanie przygotowane porozumienie dotyczące współpracy 

powiatu z gminą Kowala.  

Radna Agnieszka Rola zapytała czy Pan Wójt zadeklaruje wkład własny w wysokości 35 % dla powiatu 

przy budowie chodnika w miejscowości Parznice. Radna również zapytała, kto się zajmował do tej pory 

utrzymaniem chodników w okresie letnim i zimowym przy drogach powiatowych. 

Waldemar Trelka Starosta Radomski poinformował, że jeśli będzie deklaracja 35% po stronie gminy  

o dofinasowaniu budowy chodnika, to powiat dołoży te 65%. Co do utrzymania chodnika zawsze 

łatwiej jest go utrzymać gminie, bo niekiedy takim chodnikiem mało kiedy poruszają się mieszkańcy  

i ten chodnik bardzo szybko zarasta. Pan Starosta zgadza się, że właściciel drogi powinien dbać o swoje 

drogi, chodniki, ale jeśli wspólnie podejmujemy decyzje o budowie kolejnego odcinka chodnika to 

powinniśmy również brać odpowiedzialność wspólnie co do utrzymania porządku na nim. W okresie 

zimowym chodniki nie są odśnieżane przez Powiatowy Zarząd Dróg, tylko drogi, dlatego za utrzymanie 

chodników powinni odpowiadać mieszkańcy przy których posesjach się one znajdują.  

Radna Agnieszka Rola poinformowała, że ten chodnik w tym miejscu jest bardzo potrzebny ponieważ 

obecnie zamieszkuje tam wielu nowych mieszkańców, są małe dzieci, które poruszają się tą droga do 

szkoły. Chodnik na pewno bardzo poprawiłby bezpieczeństwo, a z utrzymaniem czystości takiego 

chodnika na pewno nie byłoby problemu.  

Waldemar Trelka Starosta Radomski poinformował, że musi być deklaracja Gminy Kowala w wysokości 

35 % i już jest argument, aby wpisać dana inwestycje do budżetu na 2022 rok i jest duża szansa, aby ta 

inwestycje wykonać.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że  nadal podtrzymuje, że gmina Kowala udzieli wsparcia powiatowi 

w kwocie 500 000 zł. Pismo w tej sprawie zostanie wysłane do Starostwa w poniedziałek (tj. 02.08.202 

r.). Pod kątem chodnika w Parznicach, to gmina Kowala na pewno zadeklaruje pewna pomoc, ale jaka 

to tego na dzień dzisiejszy nie wiemy ponieważ nie znamy kwoty wykonania. Pan Wójt poprosił, aby 

Pan Starosta umieścił to zadanie w budżecie, a gmina na pewno postara się jakieś środki przeznaczyć 

na ten cel w budżecie w 2023 roku. Co do utrzymania chodników, Pan Wójt jak najbardziej zgadza się 

z Panem starosta, że mieszkańcy powinni odśnieżać, wykaszać chodniki znajdujące się przy ich 

posesjach. Najbardziej jest problem z chodnikami znajdującymi się przy pustych działkach, tam gdzie 

nikt nie mieszka. Niestety Wójt nie może zlecić pracownikom, aby wyjechali na drogę powiatową i 

wykonywali prace porządkowe. Niestety są to ponoszone koszty przez urząd, a co za tym idzie również 

pewna odpowiedzialność.   

Waldemar Trelka Starosta Radomski poinformował, że jeśli nie będzie 35% jasnej deklaracji od strony 

gminy to ten wniosek nie zostanie wpisany do budżetu. Starostwo ma plan rozbudowy ścieżek 

rowerowych min. Radom-Gębarzów-Polany. Często gdzieś w małych miejscowościach jest ciężko 

wybudować chodnik, ponieważ nie ma samego programu na budowę chodników. Zazwyczaj chodniki 

są budowane wraz z przebudową drogi i ze środków własnych. Starosta jeszcze raz podziękował za 
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każda włożona złotówkę przez gminę Kowala, ale nie ukrywa, że i tak bez tego dofinasowania 

inwestycje byłyby realizowane.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że  pod kątem finasowania powiatu przez każdą jedną gminę to się 

formalnie nazywa pomoc. A co do dofinasowania 35 % na dzień dzisiejszy Wójt nic nie może 

zadeklarować, ponieważ tę kwestie musi omówić z Radnymi, a dopiero po tym spotkaniu zostanie 

wysłane pismo jakie gmina Kowala ma możliwości.   

Radny Jarosław Słomka serdecznie podziękował Staroście , Zarządowi Powiatu Dróg za zaangażowanie 

w remonty dróg na terenie naszej gminy. Jak widać to nie są tylko obietnice, a realne działania. Radny 

podał przykład skrzyżowania w Kowali, które jest bardzo kolizyjne. Częściowo już udało się poprawić 

bezpieczeństwo na tym skrzyżowaniu, ale jak już usłyszeliśmy planowana jest kolejna inwestycja. 

Radna Agnieszka Rola zapytała o barierkę ochronną przy szkole w Parznicach, a dokładnie przy rzece 

Kobylance. Radna dostała pismo z Zarządu Dróg, że zostanie wykonana do końca lipca, ale niestety nic 

się nie dzieje w tym temacie. 

Waldemar Trelka Starosta Radomski poinformował, że jeśli Radna dostała takie pismo to na pewno to 

zadanie zostanie zrealizowane. Powiat realizując takie zadania nie zakupuje jednej barierki tylko 

zbierane jest konkretne zamówienie z różnych gmin.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski zapytał czy w Kowali jest planowanie wybudowanie ronda? 

Waldemar Trelka Starosta Radomski poinformował, że będzie ogłoszony przetarg na zadanie pn. 

”Zaprojektuj i buduj” i to ten projektant, który ma odpowiednie uprawnienia zadecyduje czy na tym 

skrzyżowaniu powstanie rondo, na tą chwilę nie jest nic wiadomo. Inwestycja opiewa na prawie 

1 600 000 zł plus do tego dojdzie jeszcze wykup działek. Inwestycja będzie realizowana specustawą.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poinformował, że na innej sesji Radny Słomka poinformował, że 

będzie wybudowane rondo, stąd to pytanie. 

Waldemar Trelka Starosta Radomski poinformował, ze on sam o tej inwestycji mówi, że tam 

najlepszym rozwiązaniem byłoby rondo. Ale inne optymalne rozwiązania również by się tam sprawdziły 

np. wiadukt, czy przejścia podziemne. 

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska poinformowała, że na dzień dzisiejszy nie będzie Staroście 

dziękowała, podziękuje dopiero jak te wszystkie inwestycje na terenie naszej gminy zostaną 

zrealizowane. Wiceprzewodnicząca doskonale rozumie Radnego Słomkę, że już dziękuje ponieważ jak 

na sesji ostatniej powiedział, że jest osobistym kierowcą Starosty i musi Starostę wychwalać.  Drugi 

temat jaki poruszyła Wiceprzewodnicząca dotyczył dofinansowania do budowy chodnika, problem  

z odśnieżaniem czy utrzymaniem takiego chodnika jest wszędzie gdzie zarządcą drogi jest ktoś inny, niż 

Gmina Kowala. Na terenie naszej gminy mamy takie drogi, i Radna nie wyobraża sobie, aby podpisywać 

porozumienia z każdym zarządca drogi co do utrzymywania chodników, na pewno tego budżet gminy 

by nie wytrzymał. Dofinansowanie w wysokości 35 % jest ustalone przez Pana Starostę, i raczej budżet 
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Starostwa jest większy niż gminy, a co za tym idzie bogatszy powinien wspierać biedniejszego, a nie na 

odwrót. 

Waldemar Trelka Starosta Radomski poinformował, że Pan Jarosław Słomka nie jest pracownikiem 

Starosty, ponieważ to bardzo źle brzmi. 

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska przypomniała, że tak Radny Słomka o sobie powiedział na 

poprzedniej sesji.  

Radny Jarosław Słomka poinformował, że korzystając z tego, że jest pracownikiem Starostwa chciał 

przekazać jak Pan Starosta walczy w zarządzie Starostwa o to, aby w gminie Kowala cokolwiek się 

działo.  

Waldemar Trelka Starosta Radomski poinformował, że takie złośliwości ze strony Radnej Suligowskiej 

są niepotrzebne. I na pewno w tym momencie Radna już żałuje swojej wypowiedzi.    

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska poinformowała, że nie żałuje tego co powiedziała, a wręcz 

przeciwnie Radna uważa, że Radny Słomka ma przyzwolenie od Pana Starosty, aby mógł Pana 

wychwalać. Radna uważa, że jeśli będzie wykonana inwestycja to dopiero będziemy za nią dziękowali, 

i na pewno Radna też.   

Waldemar Trelka Starosta Radomski poinformował, że nie przychodzi na Sesje, aby mu dziękować, jest 

na tej sesji po to, ponieważ ma swoje obowiązki za które dostaje wynagrodzenie. Dodatkowo Pan 

Słomka nie jest jego prywatnym kierowca tylko pracownikiem Starostwa, to tak samo można byłoby 

powiedzieć o Radnej, że jest Wiceprzewodniczącą Przewodniczącego Dariusza Chruślaka, a nie Radna 

Gminy Kowala. Pan Starosta uważa, że jeśli są poruszane tematy planowanych inwestycji na terenie 

Gminy Kowala, to są to rozmowy o faktach prosi o zakończenie już tej dyskusji.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał o drogę Radom-Gębarzów-Polany, a dokładnie o planowaną 

budowę dwóch rond na tej trasie.  

Waldemar Trelka Starosta Radomski potwierdził, ze tak faktycznie planowane jest wybudowanie na tej 

trasie dwóch rond, jedno w miejscowości Gębarzów na dogach powiatowych, a drugie na skrzyżowaniu 

drogi powiatowej z wojewódzką. Przy tym skrzyżowaniu ingerujemy w drogę wojewódzką, gdzie należy 

wystąpić o pewne warunki jakie zarządca drogi daje. Na pewno wybudowanie takich rond zwiększy 

koszty modernizacji tej drogi, ale na pewno będzie lepszym rozwiązaniem. Te dwa ronda oraz 

skrzyżowanie w Kowali będą miały zaprojektowane  oświetlenie, co jest zadaniem własnym gminy.  

Radna Krystyna Grzyb podziękowała, ża zaangażowanie w projekt budowy drogi Radom-Gębarzów-

Polany.  

Sołtys Robert Nowak poinformował, że przysłuchiwał się całej dyskusji i uważa, że dofinansowanie od 

gminy w wysokości w wysokości 35 % to jest jakiś argument. Na pewno mieszkańcy bardziej by docenili 

wybudowanie takiego chodnika, ale również bardziej by się poczuwali, aby o niego dbać. Należy 

również zauważyć, gdzie taki chodnik ma być wybudowany, bo jeśli przy bardzo ruchliwej drodze 

powiatowej, gdzie przejeżdża dużo samochodów ciężarowych, to nawet nie ma co się zastanawiać nad 
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jego budową. Starostwo powinno podejść do tej prośby indywidualne ponieważ to Gmina występuje 

do Starostwa o pomoc, aby zrealizować to zadanie.  

Waldemar Trelka Starosta Radomski poinformował, że Starostwo ma budżet jeśli chodzi  

o dochody własne – budżet inwestycyjny od 2 do 5 milionów rocznie.  Często są to środki zewnętrzne. 

Starosta wymienił kilka wykonanych inwestycji na terenie całego powiatu. Starosta uważa, że nie 

sztuką jest wybudować cos za kredyt czy za środki których się nie posiada, ale sztuką jest wybudować 

coś za środki zewnętrzne przy dobrej woli rządu, a przy okazji jeśli się uda zaprosić do tej współpracy 

Wójtów, Burmistrzów. Co rocznie Wójtowie, Burmistrzowie dokładają około 3 milionów złotych do 

inwestycji drogowych.  

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska poinformowała, że chciałby wrócić do wypowiedzi Pana 

Starosty oraz Pana sołtysa. Radna nie jest przeciwko budowie chodników czy dróg wiadomo jest, że 

takie inwestycje są nam wszystkim potrzebne. Ale najważniejsze są konkrety, jeśli jest coś zrobione to 

jest zrobione, a opowiadanie co będzie i co zrobię, czy będzie projekt – Radna wstrzymuje się od takich 

wypowiedzi i nigdy nie deklaruje mieszkańcom co będzie zrobione. Już wiele razy na  Sesji temat ronda 

w Kowali był poruszany były głosy za i przeciw. A teraz co się okazuje ta inwestycja powstanie  

z programu „Zaprojektuj i wybuduj” i to eksperci zadecydują o tym, a nie Starostwo czy Rada Gminy  

w Kowali. Jeśli już projekt będzie wykonany i zatwierdzony wówczas o tym będziemy rozmawiali.  

Waldemar Trelka Starosta Radomski zapytał co jest celem wybudowanie ronda?. Bo według Starosty 

najważniejsze jest podniesienie bezpieczeństwa użytkowników drogi. Czy powstanie w tym miejscu 

rondo czy nie zadecydują eksperci, ponieważ Starosta się na tym nie zna.  

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska przypomniał, że właśnie w swojej wypowiedzi to ujęła, że 

eksperci zadecydują czy powstanie rondo. Jeśli tak będzie to dopiero będzie można rozmawiać na ten 

temat.  

Wójt Dariusz Bulski przedstawił sprawozdanie od poprzedniej sesji: 

Urząd otrzymał dofinansowanie z Urzędu Marszałkowskiego w kwocie  136 000 000  zł do drogi  

w Kosowie III etap. Pan Wójt serdecznie podziękował za otrzymaną pomoc.  

24 czerwca odbyła się Gala Mistrzów Sportu Powiatu Radomskiego. Organizatorem tego wydarzenia 

było Starostwo Powiatowe. Pan Wójt wymienił osoby nagrodzone z terenu Gminy Kowala.  

W czerwcu przy boisku sportowym w Mazowszanach odbył się  XVII Turniej Przechodni Pucharu Wójta 

Gminy Kowala. Udział w nim wzięło 11 drużyn z terenu naszej gminy. I miejsce zajęła drużyna  

z Ludwinowa, II  drużyna z Trablic, III drużyna z  Kosowa, IV drużyna Rożki-Młodocin, V Ruda Mała, VI 

Kowala, VII Kotarwice, VIII Parznice, IX Józefów- Grabina, X Huta Mazowszańska- Mazowszany, XI 

Augustów.  Pan Wójt serdecznie podziękował wszystkim zawodnikom oraz opiekunom drużyn. Panu 

sędziemu. Zwycięska drużyna otrzymała puchar oraz voucher w wysokości 1500 zł oraz pamiątkowe 

medale. 
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Na podstawie decyzji Dyrektora Regionalnego Zarządu Dróg Gospodarki Wodnej – Wody Polskie – od 

1 lipca 2021 roku będą obowiązywać nowe stawki opłat za wodę dla mieszkańców oraz 

przedsiębiorców korzystających z sieci wodociągowej Gminy Kowala. 

22 czerwca odbyła się VII Gala Prymusa Gminy Kowala gospodarzem tegorocznej edycji była PSP  

w Mazowszanach.  

25 czerwca została podpisana umowa na dofinansowanie wyposażenia dla OSP w Kowali i OSP  

w Kosowie na kwotę  28 404,00 zł.     

Zakończyły się prace budowlane związane z budową ciągu pieszo-jezdnego w miejscowości 

Mazowszanay. Droga już została oddana do użytku.  

Zakończył się remont dróg gminnych w miejscowościach Kowala-Kolonia oraz Kończyce -Kolonia. 

21 czerwca odbyła się Komisja Skarg i Wniosków. 

25 czerwca odbyło się spotkanie sprawozdawczo-wyborcze OPS Kosów. 

25 czerwca odbyło się Walne Zebranie LGD Wspólny Trakt. 

29 czerwca odbyło się spotkanie w związku z zawieszeniem komunikacji przez prywatnego 

przewoźnika.  

30 czerwca w gazowni w Radomiu odbyło się spotkanie w sprawie gazyfikacji Gminy Kowala.  Na tym 

spotkaniu również byli obecni niektórzy Radni Gminy Kowala. Obecnie jest realizowana inwestycja  

w obrębie miejscowości Mazowszany, w przyszłym roku będą prace wykonywane w miejscowości 

Kończyce-Kolonia oraz Augustów. Na wykonanie nowych przyłączy i projektów w innych 

miejscowościach należy poczekać około 4-5 lat. 

21 lipca w Komendzie Miejskiej Policji w Radomiu odbyło się spotkanie z okazji Święta Policji.  

26 lipca odbyło się posiedzenie Stałych Wspólnych Komisji Rady Gminy – tematem tego spotkania było 

omówienie programu Polski Ład o którym wcześniej wspomniał Starosta. Gmina Kowala złożyła już trzy 

wnioski- I- Kanalizacja Trablice, II Szatnia przy PSP kowala, III droga w miejscowości Kosów. Cały ten 

program Rządowy ma obsługiwać Bank Gospodarstwa Krajowego. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że przyszło pismo od Wojewody z informacją o przedłużeniu naboru 

w/w programu do 15 sierpnia 2021 r.  

Radna Agata Kicior oraz mieszkańcy zgłaszali brak widoczności na drodze powiatowej przy obwodnicy 

południowej w Kosowie. W tej sprawie również urząd dostał pismo od Miejskiego Zarządu Dróg i 

Komunikacji, że Rada Miejska w Radomiu nie zabezpieczyła środków na wykaszanie. Na tej podstawie 

Wójt polecił pracownikom Gminy, aby uporządkowali ten odcinek drogi.   

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że 16 czerwca w siedzibie urzędu odbyło się spotkanie Radnego 

Pawła Lisa i mieszkańców tej miejscowości z Wójtem. Na tym spotkaniu była obecna Pani Sekretarz 

Alina Szczęśniak, Kierownik Piotr Markiewicz oraz Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska. Celem 

spotkania było omówienie remontu drogi gminnej nr 488 w Trablicach poprzez jej utwardzenie 

destruktem. Mieszkańcy już od dwóch lat zabiegają o jej remont, nawet na ten cel zostały 
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zabezpieczone środki w budżecie gminy. Po przeanalizowaniu projektów związanych z budową 

kanalizacji w Trablicach okazało się, że będzie w tej drodze przechodziła nitka kanalizacyjna, bo jak 

pamiętamy mieszkańcy w czasie wykonywania projektu nie wyrazili zgody, aby wejść na działki 

prywatne dlatego te nitki zostały umieszczone w drodze. Na dzień dzisiejszy został złożony wniosek  

o dofinasowanie i czekamy na wyniki. Jeśli udałoby się dostać środki na ten cel to prace ruszyłyby może 

w 2022 roku bądź 2023. Po przeprowadzonych rozmowach z Kierownikiem Markiewiczem oraz 

pracownikach komórki Inwestycyjnej, byłoby niegospodarne abyśmy teraz wydali pieniądze na ten 

remont, a  w przyszłym roku musielibyśmy go rozkopać, aby puścić zaplanowane przyłącza.  

Pan Wójt na spotkaniu wszystko jasno wyjaśnił Radnemu oraz mieszkańcom, ale niestety jak pracuje 

w samorządzie kilkanaście lat, podobnie jak Pni Sekretarz to na takim spotkaniu jeszcze nie byli. Pan 

Wójt nie dziwi się mieszkańcom, bo pewnych rzeczy mogą nie wiedzieć, ale ma pretensje do Radnego 

Pawła Lisa, który na zebraniu na pewne rzeczy nie reagował. Nie może być tak, aby Wójt na zebraniu 

został zamknięty na sali konferencyjnej (jeden z mieszkańców usiadł przy drzwiach, aby nikt nie mógł 

wejść i wyjść), by wymóc na Wójcie podpis, że droga zostanie wyremontowana. Nie może być takiej 

sytuacji, aby szantażem wymusić na kimś wykonanie inwestycji. Pani Sekretarz również nie mogła wyjść 

z tego spotkania, dopiero po udzieleniu zgody przez radnego opuściła sale konferencyjną. Po prostu 

Pan Wójt się wstydzi za zachowanie Radnego Lisa.  

Pan Wójt zadeklarował na spotkaniu, że po wykonaniu kanalizacji będzie droga utwardzona, jednak 

przed wykonaniem kanalizacji mija się to z celem. Na tym spotkaniu zrobiło się bardzo niebezpiecznie, 

dopiero telefon od Pana Wiceprzewodniczącego Jana Fryszkowskiego ostudziło emocje, na salę 

konferencyjna weszła tylko Radna Jolanta Suligowska. Nie rolą Wójta jest ocenianie Radnych ponieważ 

on ich nie wybierał tylko mieszkańcy. Pan Wójt oczekuje od Pana Przewodniczącego, aby wyciągnął 

pewne wnioski z tej sytuacji i porozmawiał z Radnym Lisem o zasadach współpracy jak ona powinna 

wyglądać. Rolą Radnych jest to, żeby informować urząd o problemach mieszkańców, dodatkowo 

mieszkańcy Trablic uważają, że się nic nie robi z czym Wójt się nie zgadza, ponieważ było sporo 

zrealizowanych inwestycji. Podobne zarzuty są pod kątem budowy chodnika (Pan Wójt poprosił  

o rozdanie pism dot. poczynionych rozmów). Z pism wynika, że w tym miejscu brakuje pasa drogowego, 

ale Radny wraz z Komitetem „Wspólny Cel” zbierał podpisy, że może przy współpracy Starosty uda mu 

się coś zrobić w tym temacie, niestety jak wiemy do tej pory nadal nic, podobnie tak jak i gminie ciężko 

cokolwiek ustalić. 

Pan Wójt Dariusz Bulski zadał pytanie Radnemu Pawłowi Lisowi – czy zamieszkuje w miejscowości 

Trablice tak jak to mówi kodeks wyborczy? Bo Wójt ma podejrzenia, że Radny nie informuje swoich 

mieszkańców jakie są zadania i jak wszystko wygląda, jakie są obecnie realizowane inwestycje. Należy 

częściej zaglądać do urzędu jeśli nie do Wójta to do kierowników poszczególnych jednostek. Samo 

pisanie interpelacji nie wystarczy.  Pan Wójt oczekuje, że Radny Lis złoży na ręce Przewodniczącego, że   
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stale zamieszkuje w miejscowości Trablice. Każdy Radny powinien współpracować z urzędem, 

konsultować się z mieszkańcami, pomagać w uzyskaniu zgód od mieszkańców na wykonanie prac  

w obrębie ich działek. Pan Wójt prosi Radnego, aby więcej się angażował w prace na rzecz sołectwa 

Trablice i złożył w/w oświadczenie na ręce Przewodniczącego, a Pan Przewodniczący, aby porozmawiał 

z Radnym Lisem na temat spotkania z dnia 16 czerwca 2021 r.  

Pani Sekretarz Gminy Alina Szczęśniak poinformowała, że tak jak już wspomniał wcześniej Pan Wójt 

uczestniczyła w spotkaniu w dniu 16 czerwca 2021 r., i potwierdza cały opis wydarzenia z tego 

spotkania. Jak pracuje bardzo długo w samorządzie na różnych stanowiskach, tak była pierwszy raz na 

takim spotkaniu. To spotkanie dla niej i dla Kierownika Markiewicza było bardzo stresujące, co również 

odbiło się głębokim echem wśród pracowników, na pewno osoby tam będące poczuły się  

w niebezpieczeństwie. 

Radna Jolanta Suligowska przypomniała, że Pan Wójt wspomniał, że z trudem dostała się na sale 

konferencyjną. Faktycznie jeszcze nigdy nie była na takim spotkaniu, gdzie jeden z panów będący na 

tym spotkaniu trzymał za klamkę i nikogo nie chciał wpuścić, a tym bardziej wypuścić, dopiero po 

zezwoleniu Radnego Lisa Radna Suligowska mogła się dostać na sale. Na tym spotkaniu zachowanie 

mieszkańców Trablic było skandaliczne (były krzyki, wrzawa). Aby tak się mogli zachowywać 

mieszkańcy Trablic, to musieli mieć pozwolenie od swojego Radnego. Gdy Radna zapytała co tu się 

dzieje Radny Lis odpowiedział „To nie ja to mieszkańcy”. Radna jeszcze raz potwierdziła, że  nigdy 

wcześniej nie brała udziału w takim spotkaniu. 

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski również odniósł się do tego spotkania i uważa, że to spotkanie 

było bardzo na bardzo niskim poziomie. Radny prosi, aby mu nie przeszkadzać Pan Przewodniczący 

prowadzi sesje z Radnymi nie z mieszkańcami, jeśli Przewodniczący udzieli głosu mieszkańcom, to będą 

się mogli wypowiedzieć, ale w tej chwili głos ma Radny.  Wiceprzewodniczący uważał, że jest bardziej 

doświadczonym Radnym Pan Lis, na tą drogę było zabezpieczone 40 000 zł, jeśli decyzją Wójta 

zrezygnowano z modernizacji tej drogi z powodu planów kanalizacyjnych, to można te pieniądze było 

przeznaczyć np. na drogę w Mazowszany- Trablice która również w tym roku nie była przejezdna, a jest 

to bardzo dobry skrót do Godowa.  

Radny Paweł Lis zapytał czy w tej sprawie mogą zabrać głos mieszkańcy Trablic, którzy byli na tym 

spotkaniu w dniu 16 czerwca 2021 r. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak oddał głos mieszkańcom.  

Mieszkanka Trablic poinformowała,  że mieszkańcy byli tak zdeterminowani na tym spotkaniu dlatego, 

że już trzy lata temu Pan Wójt obiecał, że tą drogę w Trablicach wyremontuje. Na czerwcowej sesji 

(11.06.2021r. piątek) Rada gminy zatwierdza remont tej drogi, a w poniedziałek Pan Wójt stwierdza, 

że mieszkańcy nie dostaną pieniędzy, i ta droga nie będzie zrobiona, a po zadaniu pytania przez 

mieszkankę Wójtowi otrzymała odpowiedź, że się zmieniły przepisy. Mieszkanka Trablic dziwi się, że 

przez weekend zmieniły się przepisy, chyba żaden ustawodawca tak nie działa. Cała sytuacja jaka 
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wynikła z podpisaniem oświadczenia wynikła z tego, że do tej pory mieliśmy zawsze deklarację Pana 

Wójta ustną. To co było zrobione na tym spotkaniu to była jedna wielka determinacja. Mieszkańcy 

odnieśli wyrażenie, że Pan Wójt nie chce wyremontować drogi ponieważ na tej ulicy mieszka Radny 

Lis. A przecież Pan Wójt zawsze mówił, że jest Wójtem dla ludzi.  

Wójt Dariusz Bulski jeszcze raz przypomniał, że ta drogą, która miała być utwardzona będzie 

przeciągnięta nitka kanalizacyjna jak tylko gmina dostanie dofinasowanie- to jest tylko jeden jedyny 

argument. Inne oskarżenia, że tam mieszka Radny czy ktoś coś robi na złość, to są tylko i wyłącznie 

argumenty Pani i może je Pani powtarzać. Pan Wójt wie co ustalał z pracownikami i jakie są powody 

zmiany tej decyzji. Dziś na sesji jest zupełnie inna rozmowa, są kamery więc cała dyskusja jest nagrana. 

Pan Wójt do mieszkańców nie ma pretensji, ale do Radnego Pawła Lisa jak najbardziej.  

Głos zabrał mieszkaniec Trablic, który również uczestniczył w czerwcowym zebraniu. Na tym zebraniu 

nie tylko mieszkańcy się tylko źle zachowywali, Pan Wójt wypytywał Panie gdzie pracują jak się 

nazywają, jedną z mieszkanek nazwał kłamczuchą. Takie spotkanie powinien poprowadzić Pan Wójt, a 

tak to były tam tylko krzyki i żadnych konkretów. Mieszkańcy chcieli, aby Wójt podpisał oświadczenie, 

że wykona tą drogę albo przynajmniej wykona na tej drodze oświetlenie. Po przyjściu 

Wiceprzewodniczącej Suligowskiej jeszcze bardziej atmosfera spotkania sięgnęła zenitu, zaczęto 

wykonywać telefony, tym bardziej Radna Suligowska nie była zaproszona na to spotkanie. 

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska potwierdziła, że nie była zaproszona na spotkanie, ale po 

prostu była  w urzędzie, aby spotkać się na chwile z Panem Wójtem i tylko dlatego weszła na to 

zebranie. A co do wykonywania telefonów to jest nieprawda, bo Radna odebrała telefon.  

Mieszkaniec Trablic uważa, że jeśli jest spotkanie to nie podaje się Wójtowi telefonu i nie włącza się go 

na głośnomówiący. Tym bardziej, że to spotkanie było w sprawie mieszkańców Trablic.  

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska rozumie wszystko, że na tym spotkaniu były emocje i każdy  

z tych osób był zdenerwowany. Dlatego Radna poprosiła Radnego Lisa, aby wszystkich uspokoił. Radna 

zastanawia się czy Radny Lis ma świadomość, że taka inwestycja byłaby poddana pod ocenę, że gmina 

marnotrawi pieniądze. Druga sprawa, jest taka, że Pan Wójt mimo podpisania oświadczenia sam nie 

wykona zadania, ponieważ to Rada zatwierdza zmiany do budżetu i wpisane tam zadania o czym Radny 

Lis powinien doskonale wiedzieć.     

Mieszkaniec Trablic poinformował, że dlatego chcieli, aby wykonać w zamian oświetlenie.  

Głos zabrał kolejny mieszkaniec Trablic, który poinformował, że już na tej drodze był wysypany 

destrukt, ale z duża zawartością gliny. Po tej całej sytuacji mieszkańcy zaczęli naciskać Wójta  

o poprawienie warunków na tej drodze. Dzieci uczęszczające do szkoły chodziły w ubłoconych butach 

podobnie dzieje się z autami.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że pieniądze są przesunięte na inną drogę w Trablicach, która na 

razie nie będzie remontowana. Pan Wójt obiecał, że jeśli zostanie wykonana kanalizacja na Państwa 

drodze, to na pewno ta droga zostanie utwardzona. Na terenie naszej gminy jest wiele wąskich 
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nieutwardzonych dróg. Procedura uregulowania omawianej drogi już trwa dwa lata, a do dnia 

dzisiejszego od Radnego Pan Wójt nie usłyszał nawet jednego zdania czy jest zgoda mieszkańców na 

oddanie kawałka swojej działki pod pas drogowy. A Radny Lis otrzymał  dokumentacje tej drogi z którą 

się mógł zapoznać. 

Radny Dariusz Parszewski poinformował, że będąc Przewodniczącym Komisji Budżetowej zna sprawę 

drogi już od jakiegoś czasu. Komisja opiniowała pisma pozytywnie, i jak najbardziej były plany, że ta 

droga zostanie utwardzona destruktem, ale na ostatniej Komisji wyszły na jaw inne okoliczności, że  

w tej drodze będzie przeprowadzona nitka kanalizacyjna. Na Komisji gdzie był omawiany ten temat 

wszyscy się zgodzili, że mija się z celem utwardzenie tej drogi, a później burzenie jej pod kanalizacje.  

Rolą Radnego jest to, aby rozmawiać ze swoimi mieszkańcami i należało im wytłumaczyć, że ten pomysł 

mija się z celem.  

Radny Paweł Lis poinformował, że w trakcie wypowiedzi Pana Wójta było wiele niedopowiedzeń, 

przekłamań i manipulacji. Spotkanie w urzędzie było spotkaniem, które dotyczyło bardzo wąskiej 

społeczności, a ten temat urósł to rangi jakbyśmy mieli do rozdysponowania 10 milionów złotych. 

Radny ślubując, ślubował, że będzie działał dla dobra mieszkańców, jeśli mieszkańcy prosili  

o zorganizowanie spotkania z Panem Wójtem to Radny nie mógł im odmówić. Kwestia sporu miedzy 

Wójtem, a Radnym powinna być omówiona wewnętrznie, a nie na forum publicznym. Tą kwestie już 

raz poruszył Pan Wójt na spotkaniu w poniedziałek Stałych Komisji. Wszyscy Radni zapoznali się  

z tematem, którzy uczestniczyli w spotkaniu, a dziś Pan Wójt robi medialny show próbując szkalować 

dobre imię Radnego za to, że wykonuje swoje obowiązki tak dobrze jak tylko potrafi. Pan Wójt 

powiedział, że był szantażowany kartką na której były zapisane słowa, które sam wypowiedział, Radny 

zastanawia się jak można być szantażowanym słowami, które się samemu wypowiedziało. Mieszkańcy, 

którzy tam byli nie są wariatami, przyszli tam do Wójta, którego wybrali, aby rozwiązał ważną sprawę 

- dwa lata temu na tą drogę została wywieziona glina z tłuczniem i niestety tą droga nie  można przejść. 

Pan Wójta na tym spotkaniu powiedział, że w 2022 roku na tej drodze zostanie poprowadzona 

kanalizacja, i po skończonych robotach, będzie ta droga zrobiona – te słowa właśnie na tej kartce 

zostały zapisane. W ciągu 60 minut spotkania Pan Wójt zmienił zdanie ze trzy razy, aż w końcu 

powiedział, że nie wie kiedy ta kanalizacja będzie. Wówczas mieszkańcy złożyli Panu Wójtowi 

propozycje: 1) że jeśli w 2022 roku zostanie ta droga rozkopana, to mieszkańcy odstępują od położenia 

destruktu 2) jeśli Wójt nie jest w stanie dotrzymać tego terminu, ale w 2022 roku się rozpocznie, a w 

2023 się zakończy to przynajmniej mieszkańcy chcieli, aby ta droga została utwardzona tłuczniem, 

nawet jeśli będą prowadzone później tam prace to ten tłuczeń nie będzie kolidował z tymi pracami. 

Jeśli ta opcja miałaby być jako niegospodarność gminy to  mieszkańcy zaproponowali 3 opcję, aby przy 

tej drodze wykonać oświetlenie (droga ma 300 m, a są tylko trzy latarnie). Niestety żadna  

z tych propozycji nie została uwzględniona, ponieważ Pan Wójt stwierdził, ze zachowa taki stan jaki 

jest. Mieszkańcy do urzędu przyjechali z konkretnym problemem, niestety nie został on rozwiązany. 
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Mieszkańcy pobrali sobie na to spotkanie urlop, aby móc się spotkać z Panem Wójtem, niestety po tym 

spotkaniu pozostał niesmak. Radny jest zdziwiony, że jeśli ten temat był poruszany na Komisji 

Budżetowej, że tam będzie przebiegała kanalizacja. To dlaczego ta inwestycja została włożona w piątek 

do budżetu, Radny był przekonany, że jeśli jest to wpięte do budżetu w piątek to ta inwestycja zostanie 

zrealizowana. Radny bardzo żałuje, że to spotkanie nie było nagrywane, dodatkowo Pan Wójt  

o Radnym powiedział, że jest politykiem, z czym się nie zgadza, ponieważ jest samorządowcem  

i pomaga mieszkańcom, którzy go wybrali. Pan Wójt zapytał dlaczego zadaje pytania na piśmie, a to 

dlatego, że deklaracje Pana Wójta słowne są niewiążące. Radny wolałby się skupić na czymś 

konkretnym, a nie rozmawiać tu na sesji o Radnym Lisie. Radny przypomniał sytuacje ze Starostwem 

jak trzeba było uzupełnić wniosek o pozwolenie na kanalizację. Poprzez opieszałość urzędu pierwsze 

postępowanie zostało umorzone w skutek braków formalnych. Dopiero po zaangażowaniu Radnego 

Jakubiaka udało się uzyskać to pozwolenie. Obowiązki Radnego Lisa nie pozwoliły na to, aby mógł 

uczestniczyć w spotkaniach ze Starostwem, ale był w stałym kontakcie z Panem Starostą, to  że tam nie 

było Radnego Lisa fizycznie to nie znaczy, że tą sprawa się nie zajmował. Mamy wiele ważniejszych 

spraw do omówienia na sesji: mieszkańcy z Bardzic nie mają jak dojechać do ośrodka zdrowia, 

ponieważ są wykluczeni komunikacyjnie. To są problemy, którymi żyją ludzie. Radny Paweł Lis bardzo 

szanuje Panią Sekretarz i wie, że jest pracownikiem Pana Wójta i na pewni nic nie mogłaby powiedzieć 

wbrew Panu Wójtowi. Radny jeszcze raz poprosił, aby na Sesji Rady Gminy wszyscy się koncentrowali 

na Radnym Pawle Lisie. Skupmy się na mieszkańcach i ich problemach. Radny zapytał jaka ma Wójt 

propozycję dla mieszkańców tego fragmentu Trablic.  

Wójt Dariusz Bulski przyznał, że nie można dyskutować całej sesji na jeden temat, bo to nie o to chodzi. 

Jeśli gmina złożyła wniosek o pozwolenie na budowę, albo zgłoszenie musi wymagać jakiś komplet 

dokumentów, tak było ze Starostwem. Wniosek nie został w terminie uzupełniony ponieważ nie było 

zgód od mieszkańców, dlatego Wójt zwrócił się o pomoc do Radnego. Pan Wójt odczytał przepis z 

Kodeksu Wyborczego (dotyczy stałego zamieszkania Radnego). 

Radna Agata Kicior poinformowała, że za każdym razem kiedy umawia się z Radnym Pawłem Lisem to 

odwiedza go w domu w Trablicach, gdzie spotyka jego rodzinę. Co do całej sytuacji jaka się dzieje na 

tej sesji jest to erystyka uprawiana przez uczestników spotkania w szczególności przez Pana Wójta  

i argumenty które są stosowane w stosunku do osoby Radnego są niestety argumentami takich 

najniższych lotów jakie można zastosować w stosunku do człowieka.  Radna na dzisiejszej sesji czeka, 

że wreszcie padną słowa ważne dla mieszkańców i wreszcie się dowiemy co dalej z tą drogą. Radna 

zapytała Pana Wójta czy damy radę rozwiązać problem mieszkańców którzy tu przyszli na dzisiejszą 

sesje i oczekują jakiejkolwiek deklaracji.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że już wypowiadał się w tej kwestii, będzie zrobiona kanalizacja, 

będzie wówczas utwardzona droga destruktem. Na inne rzeczy tam nie ma możliwości chyba, że 
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mieszkańcy oddadzą na gminę swoje działki. Radny Lis posiada koncepcje tej drogi, w niej jest wszystko 

wyliczone dokładnie.  

Waldemar Trelka Starosta Radomski poinformował, że jest mieszkańcem Trablic i jest bardzo 

zadowolony z aktywności i działalności Radnego Lisa. Pan Starosta uważa, że jeśli ktokolwiek ma prawo 

odwoływać Radnego to tylko mogą to zrobić mieszkańcy danego okręgu wyborczego. Radny Lis jest 

człowiekiem, który się wychował w Trablicach, dzisiaj jest tak życie mobilne i wymagające, że każdy  

z nas szuka tzw. swojego miejsca rozwoju. Pan Starosta podał przykład Pana Tadeusza Osińskiego, który 

jest Radnym Powiatowym z okręgu Kowala. Nigdy nikt nie kwestionował tego czy jest zameldowany 

 w powiecie Radom, czy w powiecie radomskim.   

Jeśli chodzi o ważny temat drogi , która lada moment będzie remontowana w Młodocinie -jest to 

odcinek około 1 km. Jak wiemy w niedalekiej przyszłości jest planowana budowa S-12 w tym miejscu, 

ktoś może zadać pytanie po co będzie to zrobione. Jeśli wykonawca trasy S-12 zniszczy drogę, to będzie 

jego obowiązkiem przywrócić trasę do stanu pierwotnego.  Tak samo można zapytać czy perspektywa 

budowy kanalizacji jest bliższa? Tego nie wiemy, ale Starosta jak najbardziej chce w to wierzyć, że się 

uda. Starosta również wypowiedział się w sprawie drogi gminnej w miejscowości Trablice, która 

wcześniej należała do Powiatu. Zostało ona bardzo źle zaprojektowana przez Pana Władysława Króla 

działającego na zlecenie gminy Kowala. Starostwo wyegzekwowało wykonanie prawidłowego projektu, 

który zostanie przekazany Gminie. Pan Starosta ma nadzieję, że Pan Wójt pomoże mieszkańcom Trablic 

w poprawieniu tej drogi.  

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska poinformowała, że Radny Paweł Lis dziwi się, że tym 

spotkaniem żyje cała gmina. Ale nie ma co się dziwić, na tym spotkaniu było tak głośno, że nie dało się 

nie usłyszeć tych krzyków.  

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że jak wcześniej Pan Wójt wspomniał zakończyła się 

inwestycja budowy ciągu pieszo-jezdnego w miejscowości Mazowszany. W tym miejscu była podobna 

droga jaka jest w Trablicach. Mieszkańcy nie prosili Wójta o położenie destruktu, tylko chcieli, aby tam 

powstała droga gminna. W tym miejscu Radna chciała podziękować swoim mieszkańcom, że 

nieodpłatnie oddali na rzecz gminy kawałek swojej działki na poszerzenie pasa drogowego.  A sytuacja 

na tej drodze była identyczna jak w Trablicach, wiecznie doły, błoto nawet coroczne równanie nic nie 

pomagało.  

Radny Paweł Lis poinformował,  że jest świadomy tego, że cała procedura może potrwać. Również 

prowadzone są rozmowy z mieszkańcami, ale ciężko jest przekonać kogoś, aby nam nieodpłatnie oddał 

spory kawałek działki, stąd do tej pory nie ma żadnej informacji dla urzędu. Mieszkańcy nie naciskają 

o budowę ciągu pieszo-jezdnego, tylko mieszkańcy nie chcą chodzić w błocie z stąd była prośba  

o destrukt, bądź tłuczeń.  

 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zarządził przerwę. 
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Ad.5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 
trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami.  
 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że: 

24 czerwca Przewodniczący Uczestniczył w  Gali Mistrzów Sportu. 

Brał udział w Turnieju Pucharu Wójta, który się odbył na boisku przy PSP w Mazowszanach. 

25 czerwca odbyło się spotkanie LGD Wspólny Trakt. 

26 lipca odbyły się Wspólne Komisje Rady Gminy. Spotkanie dotyczyło omówienie planowanych 

inwestycji na terenie Gminy Kowala.  

Przewodniczący z kilkoma Radnymi oraz Panem Wójtem uczestniczyli w spotkaniu z PGE.  

Przewodniczący poinformował, że do biura Rady wpłynęło 15 pism: 

1. Interpelacja Radnego Pawła Lisa dotycząca naprawy barier energochłonnych przy drodze 

gminnej w miejscowości Trablice. Przewodniczący przeczytał odpowiedź Wójta Gminy Kowala na 

Interpelacje. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że wpłynęło dwie Interpelacje do urzędu, które zawierały te same 

pytania. Jak już było przeczytane w odpowiedzi, ta barierka została wyremontowana przez 

pracowników urzędu oraz przy pomocy wynajętej koparki. Na terenie gminy jest bardzo dużo 

wydawanych środków na dewastacje wiat przystankowych czy znaków drogowych. Na swojej stronie 

Radny zamieścił film z naprawy bariery. Jednak Pan Wójt nie zgadza się z zarzutami zawartymi w tym 

filmie, ponieważ Radny tam sugeruje, że bariera została naprawiona np. w piątek, a w sobotę już była 

zepsuta. Film był nagrany na początku czerwca, albo na początku lipca jest to ponad dwa i poł miesiąca 

od zdarzenia. Takie rzeczy niszczą się systematycznie, nie można komuś zarzucać, że cos jest znów po 

dwóch i pół miesiąca zniszczone. Takim postępowaniem Radny Lis szkodzi Radzie Gminy oraz urzędowi. 

Jeśli ten film byłby nagrany po naprawie, to Pan Wójt przyznałby Radnemu racje. Niepotrzebnie Radny 

z tego zdarzenia robi sensacje.  Pan Wójt na drugą interpelacje obiecał, że udzieli odpowiedzi na 

pytania na sesji.  

Radny Paweł Lis poprosił, aby odpowiedź została udzielona na piśmie. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jeśli odpowiedz zostanie udzielona publicznie na sesji to tak samo 

jak byłoby to odpowiedziane na piśmie.  

Treść pytań z Interpelacji: 

1. Kto podjął decyzję o tym, że bariery maja zostać „naprawiane” a nie wymienione zgodnie z 

udzieloną odpowiedzią pismem z dnia 28.01.2021. 

- Pan Wójt poinformował, że przychodzi pracownik zatrudniony w urzędzie, który nadzoruje 

takie roboty. Jeśli pracownik zdecyduje, że damy rade to naprawić to remontujemy, jeśli nie to 
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wymieniamy na nowe. Pracownik zadecydował, że można to naprawić, i dlatego została podjęta 

taka decyzja. Za wszystkie wykonane prace, majątek gminy odpowiada Wójt. 

2. Czy technologia wykonania prac był konsultowana z inspektorem ds. drogownictwa bądź innym 

specjalistą z branży drogowej. 

- Pan Wójt poinformował, że w prostych rzeczach gmina nie konsultuje się z inspektorami. Jeśli 

pracownik uzna, że da rade sam wykonać naprawę, to gmina stara się wszystko naprawiać na 

bieżąco. Pan Wójt podkreślił, że to on bierze odpowiedzialność za wykonane naprawy. Ale jeśli 

radni złożą wniosek, że do każdej naprawy potrzebny jest inspektor to tak będzie urząd robił. 

Tylko skąd na to przesunąć pieniądze.  

3. Czy bariery po „naprawie” spełniały normy i posiadały właściwe parametry jakie powinny 

spełniać bariery energochłonne. 

-Pan Wójt odpowiedział, że jeśli pracownik sprawdził i uznał, że to ma pewna siłę i wytrzyma to 

Wójt zatwierdził wykonanie naprawy. Ale niestety po jakimś czasie ta bariera został ponownie 

uszkodzona, niestety urząd na to wpływu nie ma. Podstawowe naprawy wykonują pracownicy 

urzędu, jeśli chodzi o jakieś roboty specjalistyczne wówczas urząd posiłkuje się specjalistami.  

4. Kto dokonał odbioru prac? Czy zostały one wykonane zgodnie ze sztuką inżynierską. 

- Pan Wójt jeszcze raz poinformował, że pracownik urzędu poinformował go, że naprawa została 

wykonana, i że bariera wytrzyma do kolejnego uszkodzenia. Jak się później okazało tak się stało. 

A Radny nie powinien nagrywać filmików bo tylko tym zachowaniem szkaluje urząd oraz całą 

Radę Gminy.  

5. Dlaczego bariery nie zostały oznakowane zgodnie z wnioskiem z dn. 19.01.2021. 

- Pan Wójt poinformował, że bariery zostały oznakowane tak jak powinny. Jeśli Radny zrobiłby 

zdjęcie w piątek kiedy bariera została naprawiona to wszystko byłoby jasne, ale filmik i zdjęcia 

zostały zrobione dopiero po 2,5 miesiąca. Na Facebooku Radny zrobił sensacje i ktoś nawet 

zarzucił w komentarzach, że Wójt za to wziął łapówkę.  

6. Kto poniósłby odpowiedzialność, gdyby ze względu na jakość wykonanych prac doszłoby na tym 

odcinku drogi do wypadku, a bariera nie spełniłaby swej roli ze względu na przyjętą technologię 

naprawy.  

- pan Wójt uważa, że jeśli będzie ta drogą jechało auto z bardzo dużą prędkością to ta bariera 

zostanie ponownie uszkodzona. Urząd ją oczywiście ponownie wymieni przez firmę, bądź 

naprawi własnymi siłami. Ale na wszystkie zadania Wójt musi mieć zabezpieczone środki.  

Radny Paweł Lis poinformował,  że chciałby się odnieść do wypowiedzi Pana Wójta. W styczniu tego 

roku Radny zwrócił się z wnioskiem o wymianę barier energochłonnych w lasku Godowskim. Bariery 

ochronne są tam umiejscowione po to, aby chronić przed spadkiem do rzeczki, która w tym miejscu 

przepływa. Radny dostał odpowiedź z urzędu gminy, że bariery zostaną wymienione jak tylko na to 

pogoda pozwoli. Bariery zostały naprawione w kwietniu, Radny był przekonany, że jest to rozwiązanie 
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tylko tymczasowe, niestety dwóch pracowników referatu budownictwa potwierdziło, że jest to 

rozwiązanie docelowe. Pracownicy urzędu zabiegali o wymianę bariery, ale nie dostali aprobaty na to 

tylko na naprawę. Nikt tu nie mówi, aby wynajmować inspektora, tak jak to było robione w innych 

sytuacjach niepotrzebnie (płot w Rożkach czy Altana). W tej sytuacji można było tylko się zapytać 

inspektora czy potrzebna jest wymiana czy naprawa bariery. Radny w krótkim czasie zasięgnął opinii 

dwóch inspektorów, który powiedzieli, że barier energochłonnych się nie naprawia. Po uderzeniu 

bariery należy wymienić  ponieważ nie spełniają parametrów – tracą swoje właściwości. Co innego jest 

postawienie wiaty przystankowej, a co innego jest bariera energochłonna, która chroni kierowcę. To, 

że filmik został wrzucony do internet  i ktoś coś skomentował o łapówce, to przecież nie był planowany 

zamysł Radnego, aby szkalować Wójta. Radny podziękował Wójtowi za wymianę bariery, ale najpierw 

musiał powstać film na Facebooku, aby to zrealizować. Jeszcze ta bariera powinna być oblepiona 

taśmami odblaskowymi, aby mogła być bardziej widoczna. Wymiana tej bariery kosztowała około 

7 000 zł, Radny zastanawia się czy nie można było tego wykonać bez jakichkolwiek przepychanek.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że na terenie naszej gminy jest kilka dróg specyficznych, gdzie jest 

bardzo ślisko. Prośba jest taka do wszystkich radnych, aby wysyłać na stronę Urzędu Gminy, informacje 

z prośba o zachowanie ostrożności, społeczeństwo należy uświadamiać. Wymieniona bariera jest  

w jest w tej chwili nowa, ale to nie znaczy, że za chwile nie będzie uszkodzona.  

2. Pismo w sprawie utwardzenia drogi gminnej w miejscowości Trablice.  

3. Pismo Urzędu Gminy Wolanów przekazanie uchwały nr XXXIV/234/2021 Rady Gminy Wolanów z 

dnia 28 czerwca 2021 roku w sprawie zawarcia porozumienia pomiędzy Gminą Miasta Radom,  

a Powiatem Radomskim, Gmina Kowala oraz Gminą Wolanów w zakresie współfinansowania 

inwestycji polegającej na budowie odcinka drogi łączącej drogę powiatową nr 3565W oraz ulice 

Małcużyńskiego w Radomiu.  

4. Wojewódzki Sąd Administracyjny w Warszawie, Wydział VIII Zamiejscowy w Radomiu, doręczenie 

odpisu postanowienia o wstrzymanie wykonania zaskarżonej uchwały w sprawie skargi Pana XY na 

uchwałę Rady Gminy Kowala z dnia 30 sierpnia 2020 roku Nr XXIV.175.2020 w przedmiocie 

uchwalenia studium uwarunkowań i zagospodarowania przestrzennego. 

Przewodnicząca Komisji Skarg i Wniosków Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że Komisja 

zajmowała się powyższą skargą.  

5. Pismo Referatu Budownictwa i Inwestycji w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie gminy na 

2021 rok i zagwarantowanie kwoty w wysokości 94 500,00 zł na zakup działki w miejscowości 

Romanów.  

6. Stanowisko Rady Mińsk Mazowiecki w sprawie stanowiska dotyczącego zmiany przepisów prawa w 

zakresie ponoszenia przez gminy kosztów pobytu mieszkańców w domach pomocy społecznej oraz 

możliwości egzekwowania tych opłat. Drugie Stanowisko Rady Gminy Mińsk Mazowiecki dotyczy 
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zmiany przepisów z zakresu projektowania i budowy kanałów technologicznych przy drogach 

gminnych. 

7. Stanowisko Rady Miejskiej w Nowym Dworze Mazowieckim w sprawie planowanego przez PKP 

Polskie Linie Kolejowe S.A. „Zwiększenie przepustowości na odcinku Warszawa Wschodnia-Nasielsk 

(Kątne/Świercze)”. 

8.  Odpowiedź Starosty Radomskiego na pismo Radnej Agnieszki Rola dot. budowy chodnika  

w miejscowości Parznice. (dyskusja na ten temat była przeprowadzona w punkcie 4)  

9. Pismo Fundacja Moc Pomocy – dotyczy udzielenia wsparcia na podopiecznego fundacji.  

10.  Pismo Klub Radnych „Gmina Kowala Wspólny Cel” w sprawie zwołania Stałych Wspólnych Komisji 

Rady Gminy Kowala. Spotkanie będzie dotyczyło Inwestycji Strategicznych – program realizowany 

przez Bank Gospodarstwa Krajowego.  

11. Stanowisko Zgromadzenia Związków Gmin Śląska Opolskiego w sprawie stanowiska Związku Gmin 

Śląska Opolskiego na temat konieczności przeciwdziałania wzrostowi opłat za  zagospodarowanie 

odpadów komunalnych.  

12. Odpowiedź na pismo Radnego Pawła Lisa wniosek dotyczącego informacji o uruchomieniu od  

2 lipca 2021 roku naboru na dofinasowanie z Programu Inwestycji Strategicznych. Rządowy Fundusz 

Polski Ład.  

Radny Paweł Lis poinformował, że złożył pismo do pana Wójta, które nie zostało odczytane. Radny 

zaproponował w piśmie, że można złożyć wniosek jednocześnie na budowę kanalizacji i remont 

drogi w Trablicach. Ale jak już wiemy został złożony wniosek tylko na samą kanalizacje.   

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski zapytała Radnego Pawła Lisa, czy nie zapomniał, że sołectw w 

Gminie Kowala jest 19. Wiceprzewodniczący zastanawia się kto robi od razu po kanalizacji drogę, 

czy ona się utrzyma?  

Radny Paweł Lis jest świadomy tego, że w Gminie Kowala jest 19 sołectw, a Radnemu Fryszkowskim 

nikt nie bronił składać pisma by zabiegać o swoją miejscowość z Programu Inwestycji 

Strategicznych. A czy droga utrzyma się po wykonaniu kanalizacji, to Radny tego nie wie ponieważ 

nie jest fachowcem w tym zakresie, ale wie, że można tak skonstruować przetarg, że budowa drogi 

będzie w takim odstępie czasu po tym jak zakończy się budowa kanalizacji.  

13.   Pismo mieszkańców miejscowości Augustów dotyczy braku oświetlenia przy wiacie przystankowej 

oraz bujnej roślinności zasłaniającej widoczność. 

14.  II Interpelacja Radnego Pawła Lisa – dotyczy bariery energochłonnej w miejscowości Trablice.   

15.  Pismo Radnego Jana Malmona – wniosek o zgłoszenie do PIS budowy domu Seniora  

w miejscowości Kotarwice.        

Ad.6. Podjęcie uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w Statucie Gminnej Biblioteki Publicznej  

w Kowali-Stępocinie. 
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Wójt Dariusz Bulski poinformował, że w § 1 w uchwale Nr X/30/2004 z dnia 22.10.2004  w sprawie  

uchwalenia statutu Gminnej Biblioteki Publicznej w Kowali wprowadza się następujące zmiany: § 3 

otrzymuje brzmienie: Siedzibą Biblioteki jest miejscowość Kowala-Stępocina, a terenem jej działania 

jest Gmina Kowala.  § 6 otrzymuje brzmienie: Nadzór merytoryczny nad Biblioteką sprawuje i pomocy 

fachowej udziela Powiatowy Instytut Kultury w Iłży, który pełni rolę Biblioteki Powiatowej oraz 

Biblioteka Publiczna m.st. Warszawy Biblioteka Główna Województwa Mazowieckiego. § 18 otrzymuje 

brzmienie: obsługę finansową i kadrową Biblioteki prowadzi Urząd Gminy w Kowali-Stępocinie.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wprowadzenia zmian  

w Statucie Gminnej Biblioteki Publicznej w Kowali-Stępocinie. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– 

głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 3 radnych nieobecnych. Uchwała Nr XXXIII.258.2021 

 

Ad.7. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie własności nieruchomości w drodze 

komunalizacji mienia Skarbu Państwa. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że chciałby wprowadzić autopoprawkę dla wszystkich projektów 

uchwał, które zostały wysłane do Radnych ponieważ w podstawie prawnej odnośnie ustawy o 

samorządzie gminnym w projekcie jest wpisana podstawa prawna: Dz.U. z 2020 roku poz. 713 ze zm., 

a w dniu 27 lipca 2021 r., wprowadzono zmiany i powinno być Dz.U. z 2021 r., poz. 1372.   

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że został złożony wniosek o zasiedzenie działek, ta konkretna 

uchwała dotyczy miejscowości Trablice działka nr 60 o pow. 0,3000 ha. Gmina nie zasiedziała tych 

działek , sąd to skomunalizował i obecnie chcąc, aby przejąć na majątek gminy należy przyjąć uchwałę.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

nabycie własności nieruchomości w drodze komunalizacji mienia Skarbu Państwa. Rada Gminy 

głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 3 radnych nieobecnych 

Uchwała Nr XXXIII.259.2021 

 

Ad.8. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie własności nieruchomości w drodze 

komunalizacji mienia Skarbu Państwa. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że projekt uchwały jest podobny do poprzedniej. Działka znajduje 

się w miejscowości Trablice nr 244 o pow. 0,1300 ha – jest to droga. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

nabycie własności nieruchomości w drodze komunalizacji mienia Skarbu Państwa. Rada Gminy 

głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 3 radnych nieobecnych. 

Uchwała Nr XXXIII.260.2021 

 

Ad.9. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie własności nieruchomości w drodze 

komunalizacji mienia Skarbu Państwa. 
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Wójt Dariusz Bulski poinformował, że projekt uchwały jest podobny do poprzedniej. Działka znajduje 

się w miejscowości Trablice działka nr 285 o pow. 0,1900 ha – jest to droga. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

nabycie własności nieruchomości w drodze komunalizacji mienia Skarbu Państwa. Rada Gminy 

głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 3 radnych nieobecnych. 

Uchwała Nr XXXIII.261.2021 

 

Ad.10. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie własności nieruchomości w drodze 

komunalizacji mienia Skarbu Państwa. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że projekt uchwały jest podobny do poprzedniej. Działka znajduje 

się w miejscowości Trablice działka nr 120 o pow. 0,0700 ha i działka 145/1 o pow. 0,1737 ha. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

nabycie własności nieruchomości w drodze komunalizacji mienia Skarbu Państwa. Rada Gminy 

głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 3 radnych nieobecnych. 

Uchwała Nr XXXIII.262.2021 

 

Ad.11. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomościach stanowiących własność Gminy Kowala oznaczonych w ewidencji gruntów jako 

działki numer: 336/11 i 624 położone w obrębie Trablice, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że chodzi o ustanowienie służebności przesyłu polegającej na 

budowie linii kablowej średniego napięcia wraz z kanalizacją światłowodową o długości 112,50 m na 

działce nr 336/11 - 177,80 m  oraz na działce nr 624- obręb Trablice.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomościach stanowiących własność Gminy Kowala 

oznaczonych w ewidencji gruntów jako działki numer: 336/11 i 624 położone w obrębie Trablice, gm. 

Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – 

głosów wstrzymujących, przy 3 radnych nieobecnych. Uchwała Nr XXXIII.263.2021 

 

Ad.12. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia "Wieloletniego Programu Gospodarowania 

Mieszkaniowym Zasobem Gminy Kowala na lata 2021 - 2026". 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że projekt uchwały w sprawie Wieloletniego Programu 

Gospodarowania Mieszkaniowym Zasobem Gminy Kowala na lata 2021 - 2026" jest wynikiem realizacji 

ustawy z dnia 21 czerwca 2001 r., o ochronie praw lokatorów, mieszkaniowym zasobie gminy  

i o zmianie Kodeksu Cywilnego (Dz.U. z 2020 r. poz. 611 ze zm.), która w art. 21 ust. 1 pkt 1 ustawy 

zobowiązuje Rade Gminy do uchwalenia Wieloletniego Programu Gospodarowania Mieszkaniowym 

zasobem Gminy na co najmniej 5 letni okres. Na podstawie art. 18 ust. 2 pkt. 15 i art. 40 ust.  
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o samorządzie gminnym (autokorekta do tej ustawy wspomniana wcześniej) w zakresie własnym 

realizuje zdania związane z gospodarowaniem mieszkaniowym gminy. Zgodnie z art. 21  o ochronie 

praw lokatorów, mieszkaniowym zasobie gminy i o zmianie Kodeksu Cywilnego Pan Wójt wymienił 

podstawowe kierunki działania Gminy Kowala w gospodarowaniu zasobem mieszkaniowym (załącznik 

do uchwały).  

Pan Wójt Dariusz Bulski wprowadził autopoprawki do projektu uchwały: W rozdziale 2 tabela nr II  

w pozycji 4 należy poprawić na 2024 rok, Rozdział 7, tabela nr III, koszty ogółem poprawić. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie uchwalenia 

"Wieloletniego Programu Gospodarowania Mieszkaniowym Zasobem Gminy Kowala na lata 2021 - 

2026". Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy  

3 radnych nieobecnych. Uchwała Nr XXXIII.264.2021 

 

Ad.13. Podjęcie uchwały w sprawie zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład 

mieszkaniowego zasobu Gminy Kowala. 

Pan Wójt Dariusz Bulski poinformował, że ten projekt uchwały jest rozdzielony. Mniejszy projekt 

uchwały reguluje zasady wynajmowania lokali wchodzący w skład mieszkaniowego zasobu gminy 

Kowala oraz określa kryteria wyboru osób, którym przysługuje pierwszeństwo zawarcia umowy najmu 

lokalu. Zgodnie z art.21 ust. 3 ustawy o ochronie lokatorów, mieszkaniowym zasobie gminy i o zmianie 

Kodeksu Cywilnego Dz.U. z 2020 r. poz. 611 – Pan Wójt wymienił zasady wynajmowania lokali 

wchodzące w skład mieszkaniowego zasobu gminy Kowala, które są zapisane w załączniku do uchwały.  

Pan Wójt wprowadził autopoprawki w projekcie uchwały: Rozdział 6 § 9 powinno być wpisane o najem 

lokalu, Rozdział 10 § 15 pkt. 3 należy wpisać Gmina Kowala oraz w tym samym rozdziale pkt. 4 należy 

wykreślić pkt 1-6. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zasad wynajmowania 

lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu Gminy Kowala. Rada Gminy głosowała: 12 głosów 

za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących,. przy 3 radnych nieobecnych Uchwała Nr 

XXXIII.265.2021 

 

Ad.14. Podjęcie uchwały w sprawie wzniesienia pomnika poświęconego ofiarom Zbrodni Katyńskiej 

1940 r. z terenu Gminy Kowala Stefanowi Zbigniewowi Czarnieckiemu i Jakubowi Dygasowi. 

Pan Wójt Dariusz Bulski poinformował, że tak jak jest napisane w uzasadnieniu o utworzenie w Kosowie 

pomnika w formie kamienia z tablicą poświęconą ofiarom Zbrodni katyńskiej 1940 Stefanowi 

Zbigniewowi Czarnieckiemu i Jakubowi Dygasowi wystąpili mieszkańcy sołectwa Kosów 

reprezentowanych przez Agatę Kicior – Radną, Monikę Szymańską- Sołtys, Dariusza Sroka – Prezesa 

OSP Kosów, wskazując na wartość Historyczną upamiętniając osoby związane z historią Gminy Kowala. 

Patronat nad pomnikiem obejmuje OSP Kosów, Radny Gminy oraz Sołtys Sołectwa Kosów, którzy są 
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zobligowani do utrzymania miejsca, w szczególności na prowadzeniu prac porządkowych mających na 

celu zabezpieczenie i zachowanie miejsca i jego otoczenia w jak najlepszym stanie.  

Ten temat był często omawiany na Komisjach Rady Gminy i Pan Wójt uznał, że jeśli jest taka wola 

mieszkańców i zobowiązali się, że będą się tym miejscem opiekować gmina to wykona, może do końca 

września uda się ten projekt zrealizować.  

Radna Agata Kicior zgłosiła prośbę, aby w uzasadnieniu wpisać szarże tych dwóch osób, mianowicie 

ten zapis byłby z tablicą poświęconą ofiarom Zbrodni Katyńskiej 1940 r., porucznikowi Stefanowi 

Zbigniewowi Czarneckiemu i starszemu aspirantowi Policji polskiej Jakubowi Dygasowi. Ta zmiana ma 

bardzo duże znaczenie dla rodziny ofiar. Radna prosi o wprowadzenie zmian w treści uchwały jeśli 

byłoby to możliwe. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że nie widzi żadnych przeszkód, aby te zmiany wprowadzić. 

Radna Agata Kicior jeszcze raz powtórzyła treść wprowadzonych zmian do uzasadnienia uchwały.    

Wójt Dariusz Bulski zauważył, że należy zmienić całość projektu uchwały i uzasadnienie.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wzniesienia pomnika 

poświęconego ofiarom Zbrodni Katyńskiej 1940 r. z terenu Gminy Kowala Stefanowi Zbigniewowi 

Czarnieckiemu i Jakubowi Dygasowi. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – 

głosów wstrzymujących, przy 3 radnych nieobecnych. Uchwała Nr XXXIII.266.2021 

 

Ad.15. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji. 

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji poinformowała, że wpłynęła petycja z prośbą o to, 

aby Rada Gminy umieściła w porządku obrad projekt uchwały w sprawie solidarności z osobami LGBT+. 

Na posiedzeniu w dniu 21.06.2021 r., Komisja zajęła się powyższa sprawą w wyniku przeprowadzonych 

analiz i przedłożonych wyjaśnień Komisja Skarg, Wniosków i petycji zajęła stanowisko w którym 

stwierdza, że na terenie Gminy Kowala w należyty sposób są przestrzegane takie wartości jak 

tolerancja, szacunek i równość wobec wszystkich osób, bez względu na płeć, rasę, wiek, 

niepełnosprawność, pochodzenie etniczne, orientację seksualną. Należy podkreślić, że pełna ochrona 

wartości wskazanych w petycji znajduje oparcie w konstytucji RP, w szczególności w art. 32. Natomiast 

szczegółowe uregulowania prawne w tym zakresie znajdują się w polskim ustawodawstwie. Tym 

samym brak jest podstaw prawnych do podejmowania odrębnych uchwał przez Radę Gminy Kowala. 

Komisja Skarg, Wniosków i Petycji postanowiła, że jest brak podstaw do tego, aby zajmować się dalej 

powyższą petycją. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak odczytał projekt uchwały.    

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie rozpatrzenia petycji. 

Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 3 radnych 

nieobecnych. Uchwała Nr XXXIII.267.2021 
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Ad.16. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia pomiędzy Gminą 

Kowala, a Gminą Wolanów w sprawie warunków współdziałania Gminy Kowala i Gminy Wolanów  

w zakresie konserwacji oświetlenia ulicznego w m. Kończyce- Kolonia w Gminie Kowala i w m. 

Młodocin Większy w Gminie Wolanów. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że projekt tej uchwały przedstawia propozycje zawarcia 

porozumienia między Gminą Kowala, a Gminą Wolanów pod kątem konserwacji oświetlenia. Pan Wójt 

omówił dołączone do uchwały załączniki (mapy). Po przeprowadzonych rozmowach z Wójtem Gminy 

Wolanów stwierdził, że lepiej jest podpisać porozumienie niż wprowadzać zmiany co wiązałoby się  

z bardzo dużymi kosztami.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

zawarcie porozumienia pomiędzy Gminą Kowala, a Gminą Wolanów w sprawie warunków 

współdziałania Gminy Kowala i Gminy Wolanów w zakresie konserwacji oświetlenia ulicznego w m. 

Kończyce- Kolonia w Gminie Kowala i w m. Młodocin Większy w Gminie Wolanów. Rada Gminy 

głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, Przewodniczący Dariusz 

Chruślak zarządził przerwę. Uchwała Nr XXXIII.268.2021 

 

Ad.17. Podjęcie uchwały w sprawie zawarcia porozumienia pomiędzy Gminą Miasta Radom,  

a Powiatem Radomskim, Gminą Kowala oraz Gminą Wolanów w zakresie współfinansowania 

inwestycji polegającej na budowie odcinka drogi łączącej drogę powiatową nr 3565W oraz ulicę 

Małcużyńskiego w Radomiu. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że ten temat był często omawiany na Komisjach Rady Gminy. 

Dokładnie chodzi o budowę odcinka 180 metrów znajdującego się na terenie miasta Radom. Radom 

zadeklarował, że zajmie się wykupem działek, zapewni obsługę prawną, przeprowadzi przetargi,  

Powiat dołoży do inwestycji -40%, Gmina Kowala- 30%, Gmina Wolanów -30%. Ta droga łączy drogę 

powiatowa z ul. Małcużyńskiego w Radomiu. Trzy samorządy zadeklarowały pomoc przy realizacji tego 

zadania. Dzięki przebudowie tej drogi, odciążymy swoją gminną drogę w Kończycach-Kolonii. Pan Wójt 

poprosił  

o przyjęcie uchwały przez Rade Gminy.   

Waldemar Trelka – Starosta Radomski poinformował, że nie wyobraża sobie, aby miasto Radom na 

swoim terenie dopiero w 2023 roku zrealizowało tą inwestycje. Pan Starosta wierzy, że jeśli będą 

przegłosowane uchwały przez wszystkie samorządy to Radom wykona tą inwestycje szybciej i wpisze tą 

inwestycje do projektu budżetu na 2022 rok. Powiat zadeklarował 40 % pomocy finansowej 

inwestorowi, na sfinansowanie w całości robót inne samorządy zadeklarowały po 30%. Pan Starosta 

zachęca Wójtów, aby się dopytywać co dalej z tą inwestycją, żeby nie było tak, że ten pomysł utknie to 

w szafie.   
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Waldemar Trelka – Starosta Radomski poruszył temat chodnika od Trablic w kierunku Radomia miejmy 

nadzieje, że się uda zrealizować tą inwestycję. Przy tej inwestycji jest czerech partnerów, a właścicieli 

jest dwóch. Na zorganizowanym spotkaniu w Starostwie, na którym byli obecni Radni z Trablic, Pan 

Wójt Dariusz Bulski, Wicemarszałek Województwa Pan Rajkowski, Miejski Zarząd Dróg oraz 

przedstawiciele Starostwa. Wykonawca który remontował drogę nr 744 na pewnym etapie mógłby 

zakwestionować ingerencje w swoją realizacje inwestycji za jakiś czas uznając, że jeśli właściciele chcą 

ingerować to wykonawca nie daje gwarancji ponieważ zostają naruszone pewne zasady, które 

sprawiają, że ta gwarancja jest już nie aktualna. Sejmik Województwa i Miasto Radom tłumaczą się, że 

nie mogą zrealizować inwestycji bo boją się, że stracą gwarancję, co jest nieprawdą. Gdyby na tamtym 

etapie zwrócili się do wykonawcy tego remontu, aby dołączyć się za rok do drogi 744 po to, aby na 

całym odcinku czy po lewej czy po prawem stronie wykonać chodnik.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zawarcia porozumienia 

pomiędzy Gminą Miasta Radom, a Powiatem Radomskim, Gminą Kowala oraz Gminą Wolanów  

w zakresie współfinansowania inwestycji polegającej na budowie odcinka drogi łączącej drogę 

powiatową nr 3565W oraz ulicę Małcużyńskiego w Radomiu. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za,  

0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących. Uchwała Nr XXXIII.269.2021 

 

Ad.18. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na 2021 rok. 

 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że zwiększenie planu dochodów bieżących o kwotę 396 882,00 zł 

wynika uzyskania kwoty 150 000,00 zł ze środków rezerwy części oświatowej subwencji ogólnej 

z przeznaczeniem na zakup w pomoce dydaktyczne niezbędne do realizacji podstawy programowej  

z przedmiotów przyrodniczych w PSP. Uzyskanie środków w formie darowiznę od PSE w kwocie 

18 478,00 z przeznaczeniem na zakup środków ochrony osobistej i urządzeń niezbędnych do 

zwalczania epidemii COVID. Uzyskanie dotacji ze środków z Województwa Mazowieckiego  

z przeznaczeniem na dofinasowanie zakupu wyposażenia w postaci ośmiu kompletów odzieży 

ochronnej indywidualnej strażaka dla OSP Kowala oraz OSP Kosów – kwota 28 404,00 zł. Uzyskanie 

środków z WIOŚiGW na dofinasowanie realizacji Programu Czyste Powietrze- z przeznaczeniem na 

uruchomienie i wprowadzenie punktu konsultacyjno-informacyjnego na terenie Gminy Kowala  

w kwocie 30 000,00 zł.  

Pan Wójt również poinformował, że w tym roku został wysłany wniosek na zdjęcie i utylizacje azbestu 

– na ten cel Gmina starała się o dofinasowanie w kwocie około 40 000,00 zł. Niestety Gmina nie 

otrzymała dofinansowania, i będzie chciała to zadanie wykonać na własną rękę. 

Pan Wójt poinformował o innych zwiększeniach w budżecie. Większych zmian w budżecie nie 

przewidziano – jest to bieżące funkcjonowanie urzędu, podobnie w szkołach zostały zrobione 

przesunięcia.  
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W tabeli nr 3 zabezpieczono 54 000,00 zł na projekt i budowę instalacji elektrycznej studni głębinowej 

w Dąbrówce Zabłotniej. Zabezpieczone zostały również środki finansowe w wysokości 100 000,00 zł na 

zakup nieruchomości gruntowych działek nr 86, 87 w obrębie ewidencyjnym Romanów.   

Termomodernizacja PSP Młodocin Mniejszy pieniądze, które zostały z budowy sali gimnastycznej 

zostały przesunięte na termomodernizację.   

Zabezpieczenie środków na przygotowanie dokumentacji projektowej pod kątem budowy oddziału 

przedszkolnego w Mazowszanach.    

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany Uchwały 

Budżetowej Gminy Kowala na 2021 rok. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących, Przewodniczący Dariusz Chruślak zarządził przerwę. Uchwała Nr 

XXXIII.270.2021 

 

Ad.19. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2021-2024. 

  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że w WPF jak już było wspomniane nie ma istotnych zmian, zadania 

które są wpisane wcześniej - pozostają. Nic innego nie zostało wprowadzone ponieważ na dzień 

dzisiejszy nie ma potrzeby.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany Wieloletniej 

Prognozy Finansowej na lata 2021-2024. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących, Przewodniczący Dariusz Chruślak zarządził przerwę. Uchwała Nr 

XXXIII.271.2021. 

 

Ad.20. Sprawy różne. 

 

Radna Krystyna Grzyb poinformowała, że na okres dwóch miesięcy zostały zawieszone kursy (trasa 

Radom-Podsuliszka). Mieszkańcy naszej gminy znaleźli się w bardzo trudnej sytuacji ponieważ nie 

mają możliwości dostania się do pracy, bądź lekarza. Radna zapytała Pana Wójta jakie są 

możliwości, aby wyjść z tej patowej sytuacji. Może jest możliwość przedłużenia trasy  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że informacje o zawieszeniu linii urząd otrzymał w ostatniej chwili. 

Natychmiast zostało zorganizowane spotkanie z przewoźnikiem, sołtysami i Radnymi. Były rozmowy z 

przewoźnikiem, aby zmniejszył ilość kursów niestety nic to nie dało. Należy również pamiętać, że jest 

to linia komercyjna według ustawy ani Wójt Gminy Wierzbica tak samo jak i nasza gmina nie może do 

takiej linii dokładać pieniędzy. Były przeprowadzane rozmowy z innym przewoźnikiem, niestety nikt na 

dwa miesiące nie chce uruchomić linii autobusowej. Ponieważ dotychczasowy przewoźnik 

zadeklarował wznowienie linii od miesiąca września. Jeśli taka sytuacja będzie trwała dłuższy okres to 

może wspólnie z ościennymi gminami (Kowala, Skaryszew, Wierzbica) uda nam się stworzyć stałe linie. 

Przewoźnik tłumaczy się, ze zawieszone linie nie są rentowne w okresie wakacyjnym. Gmina nie może 
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odebrać koncesji, a nowy przewoźnik może wejść na trasę zamiast obecnego wtedy gdy sam złoży 

rezygnacje.   

Radna Agata Kicior przypomniał, że była również na zorganizowanym spotkaniu w dniu 29.06.2021 r. 

Na tym spotkaniu Pan Wójt poinformował, że transport zbiorowy, który obecnie funkcjonuje na terenie 

naszej gminy nie jest związany żadną umową z naszą gminą – tylko zezwoleniem na użytkowanie 

przystanków autobusowych. Problem z transportem zbiorowym przewija się już od 2018 roku, jednym  

z podawanych problemów jest to, że tymi autobusami jeździ mała ilość osób. Z tego co już wiemy Pan 

Wójt rozmawiał z przewoźnikiem i  nadal nie znamy szczegółów co do dalszych losów tej linii, a może 

to jest związane z tym, że nie jesteśmy z tym przewoźnikiem związani jakąkolwiek umową. Jedyna linia 

która jeździ na terenie naszej gminy jest zobowiązana umową (na spotkaniu Radna Grzyb prosiła  

o podpisanie takiej umowy z przewoźnikiem, aby wykluczyć w przyszłości podobne sytuacje). Również 

mieszkańcy Rudy Małej są pozbawieni jakiegokolwiek transportu zbiorowego. Radna przypomniała, że 

od kilku lat istnieje Fundusz Rozwoju Przewozów Autobusowych – który wspiera w samorządy  

z wykluczania komunikacyjnego, który w tej chwili odczuwają mieszkańcy naszej gminy. A w Statucie 

naszej Gminy w § 7 pkt.4 mamy zapisane, że lokalny transport jest zadaniem własnym gminy.  

Radna Agata Kicior zapytała Pana Wójta czy będzie wykonane oświetlenie przy trasie E-7, z tego co już 

wiemy przetarg na to oświetlenie już był ogłoszony, ale na razie nic w tej sprawie się nie dzieje. Radna 

zapytała o złożony wniosek do Rządowego Funduszu Samorządowego na sale gimnastyczną  

w Młodocinie Mniejszym,  a dokładnie czy ta sala już jest zakończona. Pani Radna przy okazji 

podziękowała za wykoszenie skrzyżowania w miejscowości Kosów.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że wiele razy już tą kwestię tłumaczył. Urząd dostał pismo, że Gmina 

Kowala nie otrzyma dofinasowania z Ministerstwa Sportu i turystyki na kwotę 1 250 000,00 zł (na taką 

kwotę był złożony wniosek). Gmina składał wniosek trzy razy i za każdym razem była odmowna decyzja. 

Za to Gmina otrzymała dofinasowanie na tą salę od Marszałka Województwa w wysokości 1 380 000,00 

zł. Nowych wniosków na tą inwestycje urząd nie będzie składał ponieważ ta inwestycja jest już 

zakończona i rozliczona. Tej inwestycji nie należy mylić z termomodernizacją starego budynku szkoły. 

To działanie jest w trakcie realizacji na to zadanie został złożony wniosek o dofinasowanie do 

Mazowieckiej Jednostki Programów Unijnych, już wstępnie otrzymaliśmy rekomendacje zarządu na 4 

miliony dofinasowania. Umowa na ta chwilę jeszcze nie jest podpisana, ale zadanie już może być 

realizowane, podobnie jak inne budynki na terenie naszej (budynek urzędu Gminy, PSP Mazowszany, 

PSP Bardzice). 

Radna Krystyna Grzyb zapytała czy już były robione przeglądy nawierzchni dróg na terenie naszej 

gminy. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że pod kątem remontu dróg już było mówione, że zakończyły się 

remonty dwóch odcinków: Kowala-Kolonia i Kończyce-Kolonia. Robót cząstkowych jeszcze nie było, 

będą one realizowane w sierpniu. Na dzień dzisiejszy nikt z wykonawców nie zgłosił się do przetargu 
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na położenie emulsji na destrukt. Na dzień dzisiejszy są ogłoszone przetargi i czekamy na zgłoszenie się 

wykonawcy.  

Radna Agata Kicior zapytała jeszcze raz kiedy budowa oświetlenia w Kosowie będzie zrealizowana. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że z tego co wiemy wszystkie zapytania i informacje już poszły, to 

zadanie Gmina postara się zrealizować jak najszybciej.  

Radny Paweł Lis poinformował, że życzył by sobie, aby na sesjach skupić się na sprawach naszej gminy. 

Ostanie sesje są pod szyldem ataków na pojedyncze osoby z Klubu Radnych. Dzisiejsza sesja akurat 

była poświęcona Radnemu Lisowi. Radny przytoczył wypowiedź Pana Wójta na temat dofinasowania, 

a po chwili odczytał treść pisma, które zostało złożone do urzędu. Radny w treści pisma nie napisał, że 

dostaniemy dofinasowanie na wszystko tylko, że utworzy się dla gminy szansa. Radny Lis prosi Pana 

Wójta, aby był precyzyjny w zarzutach, które kieruje pod adresem Radnego. Radny również 

przypomniał sytuację z działkami w Trablicach (osobiście przywoził podpisane wnioski do urzędu). Jest 

zrobiony podział tej nieruchomości, który mieszkańcy zatwierdzili, cały czas Radny dogląda tej sprawy, 

a Pan Wójt zarzuca, że przez dwa lata nic w tej sprawie  nie robi.  Radny siedząc na Sesji jest 

funkcjonariuszem publicznym i to co Wójt mówi jest naruszeniem dóbr osobistych i Radny będzie 

zabiegał z wszystkimi konsekwencjami jeśli się nadal Pan Wójt nie opanuje. Radny Lis przypomniał 

wypowiedz Wójta dot. spotkania z Dyrektorem Mazowieckiego Zarządu Dróg Wojewódzkich– chodzi o 

budowę chodnika w Trablicach.  Wstępne ustalenia były takie, że Pan Wójt poinformuje Radnego Lisa 

o tym spotkaniu, niestety tego nie zrobił. Jakakolwiek informacja w tej sprawie była dopiero po 

odbytym spotkaniu, ale bez udziału Radnego. Radny z Panem Dyrektorem omówił sprawę 

telefonicznie. Na dzisiejszej Sesji było zdecydowanie za dużo insynuacji.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że szkoda, że się nie widział na tym spotkaniu z mieszkańcami. Jeśli 

wszystko byłoby w porządku to na Sesji ten temat nie byłby poruszany. Pan Wójt uważa, że ma prawo 

odnieść się do pewnych spraw, które porusza Radny Lis. Jak już wiadomo Wójt czy Starosta nie 

decyduje o wszystkim jednoosobowo, wszystko musi uzgadniać z Radą. Pan Wójt uważa, że Radny 

powinien przeprosić za zaistniała sytuację w urzędzie na spotkaniu, a odnosi się wrażenie, że to Radny 

oczekuje przeprosin.  

Radny Paweł Lis przypomniał,  że już temat spotkania został wcześniej zamknięty. Dlatego w swojej 

wypowiedzi poruszył temat chodnika oraz złożonego wniosku. Radny dziwi się, że Pan Wójt nadal 

porusza temat spotkania, uważa, że jeśli będzie dyskusja to powinna ona być poparta argumentami  

i należy się odnosić do tego o czym było mówione wcześniej. Pismo zostało wysłane do Pana Wójta 

dlatego, że ostatecznie Wójt składa wniosek, a nie Rada Gminy. Radny miał nadzieję, że na Wspólnych 

Komisjach zostaną przedstawione te wnioski, ale niestety już wcześniej zostały one wysłane.   

Wójt Dariusz Bulski uważa, że jeśli Radny Lis tak bardzo chciał, aby złożyć wniosek na remont czy 

przebudowę drogi w Trablicach – którą pozyskaliśmy od Powiatu to najpierw należy się zapytać czy 
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Wójt Gminy kowala ma dokumentacje aktualną, kosztorys itd.. Jak wiemy na dzień dzisiejszy gmina 

takiej dokumentacji nie posiada, wiec takiego wniosku nie może niestety złożyć. 

Radny Jan Malmon poinformował, że nie jeden raz już brał udział w Sesji czy był na przeróżnych 

zebraniach i zastanawia się jak Pan Wójt może mówić, że wstydzi się za swojego Radnego (np. Radną 

Agatę Kicior, Jana Malmona, Radnego Pawła Lisa). Podobnie jest z odpowiedziami na pisma Radnych, 

zazwyczaj w każdym jest napisane, że za mało Radni się angażują. Dzisiejszą Sesję oglądają mieszkańcy, 

nie powinno być na Sesji odstawianej takiej „szopki”.  

Wójt Dariusz Bulski uważa, że na dzisiejszej Sesji nie było mowy o Radnym Malmonie. Była mowa, że 

Pan Wójt się wstydzi za Radnego Lisa i za zaistniała sytuacje na zebraniu w urzędzie.  

Radny Jan Malmon poinformował, że nie był na tym spotkaniu i nie może powiedzieć co tam się działo, 

Radny wspomniał o spotkaniach na których był osobiście.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski przypomniał, że na jednej z Sesji Radny Marcin Jakubiak 

powiedział, że się za Wójta wstydzi to Radny Jan Malmon nie protestował.  

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska uważa, że Radnemu Malmonowi można powiedzieć wszystko, 

a Panu Wójtowi już nie.  

Radny Jan Malmon poruszył temat wymiany żarówek z Funduszu Sołeckiego.  

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska poinformowała, że w jej miejscowości również nie są jeszcze 

wymienione wszystkie żarówki. Z czasem we wszystkich miejscowościach żarówki będą wymienione. 

A jeśli chodzi o Fundusz Sołecki to doskonale Radny wie, że środki zostały dołożone do drogi, na co 

wszyscy się zgodzili. Na Komisji Radni dowiedzieli się, że będzie w Trablicach na tej drodze robiona 

kanalizacja to ta inwestycja nie powinna być w tym czasie zrealizowana.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak zaapelował do wszystkich obecnych na Sesji, aby się zajmować 

sprawami mieszkańców, a  nie osobowymi wycieczkami Radnych do Wójta czy na odwrót. Sesja 

powinna przebiegać sprawnie i merytorycznie, aby móc pomagać naszym mieszkańcom. 

Przewodniczący również ma nadzieje, że temat transportu zostanie definitywnie rozwiązany  

i mieszkańcy będą mieli czym dojeżdżać do pracy i szkoły.   

 

Ad.21. Zakończenie obrad. 

   

Przewodniczący Dariusz Chruślak zamknął XXXIII.2021 sesję Rady Gminy (godz. 14:05 ). 

 

Protokołowała: Aldona Osińska. 
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